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Demografie naší obce
Také se ptáte, jak se vyvíjí naše obec, co do počtu obyvatel? Tak pokud Vás to zajímá 
a trochu baví statistika (která sice nuda je, ale má prý cenné údaje), níže je několik údajů 
o naší obci.

Data jsou čerpána z Českého statistického úřadu. Počet obyvatel vždy k 1.1. daného roku.

Rok 2022 podle věkových skupin

Porovnání skladby obyvatel v % mezi naší obcí, Středočeským krajem a Českou republikou

Produktivní věk je ve skupině 25-64 let. Zde na rozdíl od Středočeského kraje i celé ČR 
mírně stoupáme. Prudce však stoupáme ve skupině občanů 65+. 

Zatímco průměrně ve Středočeském kraji i celé ČR populace ve věku 0-14 let mírně stoupá, 
u nás prudce klesá. To samé platí pro věkovou skupinu 15-24 let.

Zpracoval Martin Pelichovský

rok 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010

počet obyvatel 254 237 246 246 247 253 267 268 283 279 280

rok 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022

počet obyvatel 287 284 286 305 304 308 320 328 325 330 316 312

312 osob celkem 49 osob ve věku 0 - 14 roků 31 osob ve věku 15 - 24 roků

100% 15,70% 9,94%

312 osob celkem 171 osob ve věku 26-64 roků 61 osob ve věku 65+

100% 54,81% 19,55%

věk 0 - 14 věk 15 - 24

rok KOUTY SČK ČR rok KOUTY SČK ČR

2018 18,60 17,67 15,90 2018 10,98 8,91 9,07

2019 18,46 17,77 15,99 2019 11,08 8,91 8,99

2020 19,09 17,83 16,07 2020 11,21 9,05 9,05

2021 18,35 17,92 16,10 2021 10,44 9,36 9,32

2022 15,70 17,99 16,17 2022 9,94 9,87 9,81

ROZDÍL ZA 5 LET -2,90 0,33 0,27 ROZDÍL ZA 5 LET -1,04 0,95 0,74

věk 25 - 64 věk 65+

rok KOUTY SČK ČR rok KOUTY SČK ČR

2018 54,27 55,22 55,44 2018 16,16 18,20 19,59

2019 52,92 54,85 55,09 2019 17,54 18,47 19,93

2020 52,73 54,51 54,71 2020 16,97 18,61 20,17

2021 53,16 53,83 53,95 2021 18,04 18,89 20,63

2022 54,81 53,52 53,63 2022 19,55 19,62 20,39

ROZDÍL ZA 5 LET 0,54 -1,69 -1,81 ROZDÍL ZA 5 LET 3,39 0,42 0,80
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Informace z obce 

25.7. – Starosta obce vyvolal diskuzi ohledně pravidel soutěže o „Nejchutnější guláše“. 
Této diskuze se zúčastnila většina zástupců tradičních týmů a to Ladislav Lišický, Viktor 
Sheteliya, Tomáš Kania, Miloš Němec a Ladislav Kraupner. Společně pak byly domluveny 
některé změny.

26.7. – Byla podepsána smlouva se společností Plzeňská solární, s.r.o., která vystaví 
fotovoltaickou elektrárnu na střeše OÚ. Stavba bude hotova do konce srpna. FTV elektrárna 
bude dodávat elektrický proud pro OÚ a Koutecký klub. Výhledově plánujeme využít 
elektrický proud z FTV také pro obecní osvětlení.

7.8. – Bylo předáno staveniště polních cest. Výstavbu provádí společnost Colas, a.s. 
Předpoklad dokončení je do konce roku 2023. Celková cena výstavby je 22 723 800,-Kč. 
Tuto částku ze 100% hradí Státní pozemkový úřad ČR. Mapa cest je umístěna na titulní 
straně a více informací k polním cestám naleznete na straně 6.

5.7.-30.8.2023 - Koutečtí Rybáři, z.s. vedli v době prázdnin každou středu od 16:30 
do 18:30 hodin pro děti od 7 let prázdninový rybářský kroužek. Chceme tímto našim rybářům 
poděkovat za tuto skvělou aktivitu pro naše děti.

14.8. – Sochu sv. Jana Nepomuckého nám kompletně zrestauruje pan Lubomír Najbrt, 
který opravoval také sochu Ježíše Krista na našem hřbitově. Celkem bude oprava stát 266 
729 Kč včetně DPH. Dotace, kterou jsme dostali činí částku 160 006,-Kč. Obec tedy zaplatí 
106 723,-Kč. Práce na soše budou hotovy do konce roku 2023.

14.8. – Obdrželi jsme rozhodnutí o povolení stavby pergoly s grilem na našem hřišti. 
Jak jsme informovali v minulých číslech Kouteckého plátku, z Nadace Via jsme dostali grant 
na tuto komunitní stavbu ve výši 80 000,-Kč a společnost Pama Poděbrady nám zaslala dar 
ve výši 50 000,-Kč. Navíc nám Pama Poděbrady, která sídlí v naší obci, darovala dlažbu 
pod pergolu. V současnosti máme dřevěnou pergolu již pořízenou. Její díly jsou uskladněny. 
Ve dnech 14.-15. října proběhne montáž na hřišti. Jelikož se jedná o komunitní akci, žádáme 
každého, kdo hodlá přidat ruku k dílu, aby v tyto dny přišel a na její stavbě se podílel. 
Občerstvení pro všechny pan starosta zajistí. Do této doby se musí připravit pozemní 
práce a natřít jednotlivé prvky pergoly. Martin Jílek připraví s mechanizací místo pro umístění 
dlažby a Ivan Borodach zajistí montáž dlažby a to včetně patek pro svislé trámy. Co se týká 
grilu, jedná se také o český výrobek a je již objednaný. Dodací termín je první týden v září 
2023. i jeho díly budou před samotnou montáží uskladněny.

14.8. – Byla schválena darovací smlouva na pozemek p. Filipčíka, který věnoval obci pro 
stavbu chodníku na hřbitov. V tuto chvíli jednáme na dohodě o směně posledního pozemku, 
který nám chybí, abychom mohli postoupit v dalších krocích pro výstavbu chodníku.

29.-31.8. – Tomáš Maličký opatřil novým nátěrem lavičky na naší návsi. Děkujeme.

1.9. – Rozloučení s prázdninami se koná na hřišti. Opékání obecních buřtů, zpívání a hraní 
na kytaru u ohně, stanování, povídání si, pohádka na dobrou noc pro nejmenší a ráno pak 
společná snídaně – bábovka a čaj. Na této akci se podílí Panenky z Kout, z.s.

2.9. – Vás všechny zveme na posvícení spojené se sedmým ročníkem soutěže o 
„Nejchutnější guláše“. Setkání se koná tradičně na návsi. Začátek od 14 hodin. Spolupořádaji 
Panenky z Kout, z.s.

15.9. – V budově OÚ proběhne přednáška o historii naší obce. Přednáší historik PhDr. Pavel 
Fojtík a vstupné je zdarma.

27.9. – Prohlídka pivovaru Tahoun ve Všejanech. Společně s obcí Úmyslovice jsme zajistili 
prohlídku pivovaru, která je určena pro občany našich obcí. Prohlídka je spojená  s přátelským 
posezením v restauraci a je zajištěn raut. Doprava tam i zpět je také hromadně zajištěna. 
Doprava, prohlídka a bohatý raut je pro občany zdarma. Zájemci o účast se mohou hlásit 
osobně na OÚ, emailem nebo telefonicky na čísle +420 724 655 662
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Rozhovor s Františkem 
Jeníkem 

Fando, jak se tobě a rodině žije 
v Koutech?
Dobře, my jsme spokojeni. Je tu klídek, ticho. 
Jsme tu spokojeni.

Jsi rodák, vnímáš, jak se Kouty mění? 
Vnímám, mění se. Něco k dobrýmu, něco 
k horšímu. Je fajn, že se tu často něco děje. 
Když se nekoná žádná akce, tak ale nikoho 
nevidíš. 

Jsi starosta Honebního společenstva 
Jeřábník, Úmyslovice. Popiš nám činnost 
tvou 
a společenstva?
Já mám zodpovědnost, všechno jde na moji 
hlavu. Máme sedmi členný výbor, který 
rozhoduje. Dnes je doba jiná, spousty 
myslivců by to dělalo, jako před mnoha lety, 
ale to již nelze… V tom je občas zádrhel. 
Osmdesát procent členů je starších 
šedesáti let. Mám ve společenstvu jen tři 
kluky, kteří jsou do třiceti let. Nejhorší je,
 že doba nepřeje 
myslivosti. Média z nás dělají vrahy a nikdo 
nemluví a nepíše o tom, co myslivost 
skutečně znamená a obnáší. My se staráme 
o zvěř. Krmíme, budujeme zásypy, krmítka, 
celoročně 
se o zvěř staráme a hon je jen třešinka 
na dortu. Regulujeme počty. Nedovolíme 
si zvěř vystřílet.

Jaký má být podle tebe vztah spolek/
obec? Jak by měla být tato spolupráce 
nastavena?
My na provoz potřebujeme finance. Stavíme 
posedy, krmné zařízení. Kupujeme divoké 
kachny. Chceme koupit divoké slepice 
a vypustit je do nově vytvořených biotopů. 
Věříme, že se ujmou. Biotopy, které zde vyro
stou jsou pro zvěř potřeba. Co se týká naší 
spolupráce s obcí, jsme rádi za finanční 
příspěvek na naši činnost pro tento rok. 
Pokud v tom obec nadále bude chtít 
pokračovat, bude to pro nás skvělé. 
Potřebujeme sehnat nové adepty a členy 
z našeho katastru. A štve mě, že naopak my 
nemůžeme v současnosti nic udělat 
pro obec. Jak jsem říkal, je nás málo 
a převážně starší. Můžeme dát na Vánoce 
obci, až budeme v Koutech rozsvěcet strom, 
malého divočáka, který by se tu mohl opékat 
a rozdávat lidem. 

Je o maso z divoké zvěře zájem?
Zájem je, ale chci říct, že pokud bude někdo 
chtít ochutnat maso z divočáka nebo 
ze srnčího, klidně přijmu objednávky. Rádi 
zájemcům prodáme za příznivou cenu 
v požadovaném množství. Cena bude lepší 
než v obchodech.

Spolupracujete se spolkem Koutečtí 
Rybáři, z.s.?
Pomohli jsme se sběrem železa, z jehož 
výtěžku rybáři skvěle zajistili Dětský den 
na rybníku. Rád bych do budoucna 
spolupráci rozšířil, jak ve formě společné 
brigády pro obec nebo 
společnou akcí pro naše děti. 

Fando, letos se opět zúčastníš soutěže 
o nejlepší guláš. Po kolikáté? 
Ty bláho, já nevím… Asi po čtvrté… Je to 
akce pro srandu. Přijedou nám příbuzní, 
sejdeme 
se s klukama na návsi, celej den fajn. 
K večeru je to teda náročný… Nevím, 
proč vždycky přijedu na kole, když pak 
nevím, že ho tu mám a jdu domů pěšky… 
Tejden mi ho paní hostinská hlídá

Čtete doma Koutecký plátek?
Vždycky to doma zkoukneme, kronika je fajn, 
informace z obce… Je to pro nás zajímavé. 
Dostanou se k nám informace o dění v obci 
a to je dobře.

Fando, moc ti děkuji za rozhovor 
a těším se, až se spolu utkáme v soutěži 
o nejlepší guláš.
                                                                         
     
      
  S Fandou Jeníkem 

si povídal Martin Pelichovský
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Hola, Hola, škola volá...
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Polní cesty

V roce 2017 byly při komplexní pozemkové úpravě v katastru obce Kouty navrženy polní cesty pro 
majitele jednotlivých pozemků, tak aby se k pozemkům dostali s mechanizací při polních pracích. 
V lednu 2022 bylo vydáno stavební povolení a čekalo se tak jen na schválení financí pro tuto 
stavbu. V červnu 2023 nám Státní pozemkový fond oznámil, že máme vysoutěženou firmu, 
která bude polní cesty v případě zajištění financí stavět. V červenci 2023 jsme se dozvěděli, 
že byl projekt schválen finančně z dotačního programu Národního plánu obnovy. 7. srpna bylo 
předáno staveniště společnosti COLAS CZ, a.s., která v pondělí 21. srpna začala s výstavbou 
polních cest. Celý projekt bude vystaven do konce roku 2023. Názvy cest jsou VC 4, která povede 
od hřbitova ke křižovatce,kde se pálily čarodějnice a bude celkově dlouhá 594 metrů a VC 1, 
která začíná u č.p. 30 (Za Bětuškou), vede okolo rybníčku v lesíku,  ke křižovatce, kde se pálily 
čarodějnice a odtud bude pokračovat k lesu (Křečkovský bor), kde bude končit. Je navržena 
v celkové délce 1655 m. Předpokládáme, že na katastru obce Křečkov bude pokračování. 

Taková je dohoda se starostkou obce paní Markétou Jeníkovou.     

        
           
 

Polní cesty budou mít asfaltový povrch, šířku 
4,5m včetně krajnic. Budou napřímeny 
a upraveny v plynulé oblouky. Součástí akce 
je nový propustek přes rybniční náhon, koryto 
potoka bude z obou stran v délce 10 m 
vyčištěno. U Rybničního náhonu bude po 
obvodu remízku zřízena oplocenka. Drátěná 
lesní oplocenka výšky 160 cm s impregnovaný-
mi kůly. Na cestě VC 4 u hřbitova bude zřízena 
závora, výhybna pro mechanizaci a sjezdy 
na pozemky. Napojuje se křížením na cestu VC 
1. Okolo cesty bude pro zeleň vyčleněn souvislý 
pás šířky 5 m jižně od cesty a dále oba remízky 
severně od cesty. Zde bude vysázeno lipové 
stromořadí a umístěny 2-3 lavičky. V projektu 
krajinné zeleně, která bude obě cesty 

doprovázet je navrženo vysázení ovocných 
stromů a vysetí krajinných trávníků. Staré stromy 
budou vykáceny, likvidace keřů a náletů bude 
provedena včetně odstranění kořenů. Plochy 
budou terénně upraveny a následně zatravněny. 
Pro výsadbu budou využity pouze domácí druhy 
dřevin odpovídající místním stanovištním
podmínkám a místně vhodné odrůdy ovocných 
stromů. V rámci tohoto projektu také vzniknou 
dvě biocentra o celkové rozloze cca 6 hektarů. 
Biocentrům, výsadbě stromů a celkové zeleni 
se v souvislosti s polními cestami budeme 
věnovat v příštím čísle.

   Helena Rybářová
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Koutecká kronika – díl sedmý 

V září roku 1953 byl předán lesné správě v 
Nymburce obecní les o výměře 2,34 hektarů. 
Byl to les zvaný Borek. Pak byla předána část 
bažantnice. Kdysi měly Kouty les na Jeřábníku. 
Rostly tam smrky a duby. Podle vyjádření dřívějšího 
starosty byla nucena obec pro stálé krádeže stromů 
les vykácet. Aby se krádežím zamezilo, měla si 
obec ustanovit hlídače. To by se však nevyplatilo 
a tak se obec rozhodla pro vykácení. Stalo se to 
postupně. Místo lesa pak byly vysázeny ovocné 
stromy. 23. listopadu byla přestěhována lidová 
knihovna z úřadovny MNV (Místní národní výbor), 
do klubovny ve škole. Na dosavadním prostoru 
nebylo dost místa pro tři složky – MNV, JZD 
a Knihovnu. Na novém místě byl kdysi 
zemědělský útulek, pak klubovna ČSM 
(Československý svaz mládeže). Knihovníkem byl 
Josef Zíta, který v této době provedl revizi knihovny. 
Vyřadil a odeslal starou brakovou literaturu. 
V Koutech byl jediný obchod se smíšeným zbožím, 
pod názvem Jednota. Prodejna byla stále 
v prostorách bývalého majitele Bohumila 
Cabrnocha, č.p. 48. Vedoucí byla nadále Zdena 
Cabrnochová. Oba hostince byly doposud 
v soukromých rukou. Alois Mrázek však v tomto 
roce svůj hostinec uzavřel. Otevřený zůstal stále 
hostinec Františka Lazara, č.p. 45. Dosud soukromé 
pekařství M. Fejfara v č.p. 109 bylo převzato 
Středočeskými pekárnami a následně uzavřeno. 
Chléb se k nám dováží ze Sokolče.

Několikrát za rok přijelo k nám zvukové kino 
z Poděbrad a promítalo celovečerní filmy, 
či krátké zvukové filmy.
Tyto zájezdy pořádal Dům osvěty z Poděbrad. 
Několikrát byly potíže s nedostatkem 
elektického proudu. 
MNV propustil vystoupivšího člena JZD Josefa 
Němce na státní statek v Blatech (bez půdy). 
Rada MNV schválila členům JZD přidělené 
zahrady.
MNV se rozhodlo poslat rezoluci některému 
francouzskému městu (podle pokynu Okresního 
národního výboru), aby bylo zabráněno další 
válce.
Byl zhotoven betonový chodník před úřadovnou 
MNV.
9.3. byl předsedou MNV přečten v rozhlase 
dopis krajana a bývalého kouteckého občana 
Vlasáka, který žije nyní v USA (o obsahu dopisu 
se kronika již nezmiňuje).
Usneseno skácet topoly u Vančurů při silnici, 
protože stíní na přilehlý pozemek.
Byla v obci uspořádána sbírka na Koreu.
Bylo zakázáno, aby občané pouštěli drůbež
na náves.
V roce 1954 se v kronice píše, že velkou 
událostí bylo, když se tu ve vsi objevil první 
televizor.  Dokonce je v kronice zaznamenána 
i jeho úhlopříčka – 22,5cm.
Bylo to 19. června, kdy ho pořídil Václav Šťastný 
svým rodičům, kteří žili v č.p. 72. Mnoho bylo 
těch, kteří chtěli shlédnout vysílání. Proto 
se u Šťastných v sobotu a v neděli, kdy bylo 
první vysílání dveře netrhly. Přichází mladí i staří 
a bylo to v kuchyni, jako v malém biografu. 
Všem se takový malý obrázek líbil.

Kulturní podniky v tomto roce se omezily 
na promítání němého úzkého filmu při různých 
oslavách. Tyto slavnosti s pořady školních dětí 
a s promítáním filmů pořádala škola a to i pro 
veřejnost za přítmí 8. března, 9. května a 7. 
listopadu ve škole. 20. června v sále Františka 
Lazara předvedla škola na besídce různé 
divadelní výstupy a scénky a promítaly se krátké 
poučné a zábavné filmy. Dále děti zacvičily 
spartakiádní cvičení se švédskou lavičkou, 
které 30. května zacvičilo osm chlapců a osm 
dívek na okresní Spartakiádě v Poděbradech.
                                                                                       
     
                  
        

       

       Podle kroniky zpracoval Martin Pelichovský
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